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Formanden skriver:
Dansk Slægtsgårdsforening har i dagene 26.-28. 
maj afviklet sit årsmøde med udgangspunkt i Golf 
Hotellet i Viborg. Det hele foregik i strålende sol
skin. Midtjysk Kreds havde sammensat et alsidigt 
program. Alle steder mødte vi engagerede værter 
og indlægsholdere. Der blev knyttet nye kontakter og skabt inte
resse for et nærmere bekendtskab med Blicheregnens Museum i 
Thorning og for at besøge Grønhøj Kro. Værten herfra, Gregers 
Laigaard, underholdt ved aftenfesten og fortalte om sit Morten 
Koch Museum og Kartoffeltyskermuseet. Aftenens hovedtaler, 
tidl. museumschef på Viborg Stifts Museum Henning Ring- 
gaard Lauridsen talte i sit indlæg om tre begivenheder, hvor 
bønder havde gæstet Viborg. Det var Skipper Klements bonde
oprør, landboreformerne og LS-bevægelsen under tredivernes 
krise. For godt 40 års siden gæstede Dansk Slægtsgårdsforening 
også Vbrdegård og besøgte familien Villumsen. Både den ældre 
generation og de nuværende ejere Marianne og Poul Villumsen 
deltog i aftenfesten.
Årsmødet blev efter aftale med Golf Hotel henlagt til Golf Salo
nen. Et selskabslokale der ligger på den anden side af Randers- 
vej på en lille holm i søen i naturskønne omgivelser. Fanen blev 
båret ind og efter afsyngelse af Slægtsgårdssangen gik årsmødet 
i gang. Min beretning kan læses andetsteds i Slægtsgården.
Vedrørende valg af formand var der kampvalg. Det er måske 
første gang i Dansk Slægtsgårdsforenings historie. Hidtil har 
udfordringen været at det kneb med interessen for at lade sig 
opstille til denne post. På Hovedbestyrelsesmødet i april var 
jeg indstillet af en samlet hovedbestyrelse, hvilket forretnings
udvalgsmedlem Niels Ole Volhøj meddelte. Den afgående 
formand for Arkivudvalget og tidligere formand for Aarhus 
kredsen Anne Lis ladefoged meldte sig som kandidat til for
mandsposten. Vibeke Binnerup fra Aarhus kredsen fandt det 
også hensigtsmæssigt at afprøve mit kandidatur, da jeg for to 
år siden var valgt uden modkandidater. Efter et par andre ind
læg gik afstemningen i gang. Dirigent, ejendomsrådgiver Peter 
Christensen, konstaterede at der var 54 stemmeberettigede og 
efterfølgende blev der ved den skriftlige afstemning afgivet to 
blanke stemmer, 18 stemte på Anne Lis Ladefoged og 34 på 
undertegnede. Efter årsmødet konstituerede hovedbestyrelsen 
sig med et forretningsudvalg på tre personer. Formanden er 
valgt på årsmødet. Finn Bang Olsen fra Fyns Kredsen blev 
nyvalgt som næstformand og Niels Ole Volhøj fra Vendsyssel 
Kredsen genvalgt som forretningsudvalgsmedlem. Jeg er glad 
for genvalget og vil fortsatte arbejdet for Dansk Slægtsgårds- 
forenings beståen. Q/esen MøUer

Adresseændringer
bedes meddelt foreningens medlemsadministrator: 

Inger Marie Wibholm, Sdr. Boulevard 12, 4930 Maribo.
Tlf. 54 78 09 02 og 21 62 20 88 e-mail iwibholm@gmail.com J

Slægtsgårdsarkivet:
Landbrugsmuseet,

GI. Estrup, Randersvej 4, 
8963 Auning, tlf. 86 48 48 16 
E-mail:
arkiv@slaegtsgaardsforeningen.dk 
Åbningstid: onsdag kl. 11-15.
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60 år

Lundagergård, hvor bænken ses ved gavlen af garagebygningen.

Dansk Slægtsgårdsforenings tidligere landsformand Peder 
Mouridsen, runder den 6. september de 60 år.
Peder Mouritsen blev årsmødevalgt medlem af hovedbe
styrelsen og beklædte næstformandsposten samtidig med 
at han var formand for bladudvalget. I 2006 valgtes han 
til landsformand, et arbejde han varetog indtil 2015. For 
sin tid som formand vil han især blive huset for to tiltag, 
de store ændringer i vedtægterne fra 2007, og at han klart 
erkendte, at al ting har sin tid, og når medlemstallet stabilt 
skrumpede, var det bedre at slægtsgårdsforeningen sikrede 
sit ”arvesølv”, nemlig Slægtsgårdsarkivet samt Jens og 
Anna Jensens fond, og derefter nedlægge foreningen, og 
det kunne passende ske i forbindelse med foreningens 75 
års jubilæum i 2016. Synspunktet om at nedlægge forenin
gen og afslutte på en ærefuld måde opnåede hovedbestyrel
sens fuldtallige tilslutning ved to møder, men opnåede ikke 
tilslutning ved afstemningen på årsmødet i 2015, hvorefter 
Peder Mouridsen fandt det mest korrekte, at lade andre 
lede foreningen.
Peder Mouridsen har været formand for danske mælkepro
ducenter og var i 6 år medlem af Etisk Råd.
Peder Mouridsen blev i 1982 gift med Bente, og de etab
lerede sig på gården Søndervang. I 1998 overtog Bente og 
Peder Mouridsen hans hjem, Sædding Storgård, som kan 
føres tilbage til Peders 14xtipoldefar.
Nu er de midt i et generationsskifte. Bente og Peder er 
flyttet ind i det gennemrestaurerede stuehus til en af deres 
andre gårde, Lundagergård, og sønnen Robert har med sin 
familie etableret sig på Sædding Storgård.

Der er tradition for, at Dansk Slægtsgårdsforening giver 
afgåede landsformænd en gave, som tak for indsatsen for 
foreningen.
På en dejlig sydvestvendt terrasse ved Sandagergård står 
en bænk i granit flankeret af to krukker. Bænken er fra 
Sydlandsk granit og marmorkunst i Grimstrup, og den er 
- sammen med de to krukker - gaven fra slægtsgårdsfor
eningen.

Bente og Peder Mouridsen på deres solskins- og kærlighedsbænk.
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Årsmødet

Skovfoged John Milther fortæller om hedens opdyrkere i Kongenshus mindepark.

Herredsstenen 
med digtet af 

Salomon J. Frifelt. 
Bemærk: under digtet 

ses en jydepotte.

Bestyrelsen for Midtjyskkreds havde tilrettelagt et godt 
program for dagene 27. og 28. maj i og omkring Viborg.

Forturen
Udenfor årsmødets officielle program ligger forturen, hvor 
medlemmerne fra øerne samles i en bus og får en dag mere 
til oplevelser.
I år havde 46 medlemmer fundet sammen på turen, som 
bød på to særlige oplevelser: Asmild kirke og kirkegård 
samt Kongenshus Mindepark.
På Asmild kirkegård så vi Danmarks største familiegrav
sted, Det bruunske Gravsted, og gik derefter ind i kirken, 
som med sin bygning og inventar er et besøg værd.
Vi fortsatte til Kongenshus Mindepark, for vi blev mod
taget af skovfoged John Milther, som i bussen fortalte 
om stedets geologi og derefter om mindedalen for hedens 
opdyrkere. Tilfældigt standsede han ved herredsstenen for 
Øster Home. På hver herredssten er bl. a. et digt af en lokal 
kunstner, og digtet på netop denne herredssten var skrevet 
af forfatteren Salomon J. Frifelt, der var medlem af Dansk 
Slægtsgårdsforenings hovedbestyrelsen fra 1958 til 1973 
og tilmed var formand for Arkivudvalget.
Efter at have nydt stedets natur og kultur var det tid at finde 
vores herberg i Viborg.

Fredagen
Fredag formiddag samledes vi ved Ørslev Kloster. De, der 
kørte selv, blev modtaget af familien på Ørslev Kloster 
Hovedgård, Mette Skadborg Petersen og Rasmus Boudi- 
gaard Nielsen, som fortalte og viste rundt. Fortursbussen 

indledte besøget i kirken og blev modtaget af en ung mand, 
Gary, som fortalte om kirken og det gamle kloster.
De to hold byttede lokalitet, og efter disse to gode ople
velser kørte vi mod næste mål: Vordegård. Undervejs pas
serede vi den gamle herregård Lynderupgård (Se side 10). 
På Vordegård havde familien Villumsen gjort alt for at 
besøget skulle blive vellykket. Vi samledes på gårdsplad
sen, hvor Poul Villumsen fortalte om Christian Christian
sens malerier af gården dyr på udlængernes trempel. Nogle 
af de originale billeder, som udsmykningen var malet efter, 
var også udstillet.
Vordegård er også en kvæggård, og mælken leveres til det 
lokale Vammen mejeri. Derfor var der smagsprøver på 
Vammens oste. Delikate. Vi samledes til frokost i haven, 
hvor der var stillet borde og stole op, så vi i ro og mag 
kunne nyde en sandwich og en øl/vand. At sidde i haven 
og nyde udsigten over Hjarbæk Fjord er en enestående 
oplevelse.
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Fra besøget på Ørslev Kloster Hovedgård.

På Vordegård fortalte Poul Villumsen om de berømte malerier. Da 
vejret var med os, søgte mange ind i skyggen, hvorfor Poul Vil
lumsen ses lidt alene på gårdspladsen.

Foreningens æresmedlem, Peder Møller Frifelt, i samtale med 
landsformanden, Gunhild Olesen Møller.

Som tak for gæstfrihe
den modtager værterne 
på årsmødeudflugten 
et slægtsgårdsdiplom, 
her ses godsejer Holger 
Preetzmann med sit 
diplom, der blev over
rakt af landsformand 
Gunhild Olesen Møller.

Udflugten sluttede ved Asmild, hvor vi først besøgt den 
lokale landboforening, LMO, hvor ejendomsrådgiver Peter 
Christensen fortalte, og derefter fortalte lærer ved Asmild- 
kloster landbrugsskole, Inger Møller, om uddannelserne, 
og forstander Lars Andersen fortalte om skolen. Det blev 
tid til at se lidt på bygningerne, og så var det med at finde 
hotellet, hvor eftermiddagskaffen ventede. Eftermiddagen 
sluttede med generalforsamlingen. Se omtalen side

Festaftenen indledtes af en treretters menu. Undervejs 
holdt fhv. museumsinspektør Henning Ringgaard Laurid
sen festtalen. Det blev en meget interessant forelæsning 
om bønders bedrøvelige besøg i Viborg. Det underhol
dende indslag blevet leveret af kromanden fra Grønhøj kro, 
Gregers Laigaard, som fortalte om sin egn og sang til eget 
guitarakkompagnement.
Efter kaffen var der tid til dans.

Søndagen
Søndagen begyndte med morgenandagt i Thorning kirke, 
hvor sognepræsten tog udgangspunkt i den salme vi lige 
have sunget Du gav mig O Herre en lod af din jord. Efter 
andagten serveredes kirkekaffen og vi gik tilbage til kir
ken, hvor museumsinspektør Karen Margrethe Boe meget 
engageret fortalte om digteren og præsten Steen Steensen 
Blicher og hans egn.
Vi fortsatte til herregården Aunsbjerg, hvor godsejer Hol
ger Preetzmann tog i mod. I maskinhallen fortalte han om 
gårdens drift, hvorefter vi samledes foran hovedbygnin
gen, hvor godsejeren fortalte om Aunsbjergs ejere gen
nem tiden. Der blev tid til at se sig lidt om før vi kørte til 
Hedegård ved Elsborg, hvor ejeren Henry Kure fortalte om 
gården, der nu drives med sønnerne Heine og Michael, der 
er 3. generation i familievirksomheden. Driften omfatter 
800 ha, hvoraf de 600 er i forpagtning. Besætningen er 
på 600 køer, der leveres GMO fri mælk og så har gården 
eget biogasanlæg. Vi gik derefter rundt og beså staldene, 
hvoraf den ene var særlig interessant, rund med flere afde
linger. Efter denne storslåede oplevelse fandt vi Vinderslev 
forsamlingshus, hvor der ventede os en solid frokost samt 
kaffe og lagkage, så vi var rustede til at drage hjemad.

Henry Kure fortæller om Hedegård.
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Generalforsamlingen
Landsformanden Gunhild Olesen Møller åbnede den 
officielle del af årsmødet, der blev afviklet efter føl
gende dagsorden:

Dagsorden:
1. Sang og velkomst.
2. Valg af dirigent og stemmetællere.

Stemmetællere: Jørgen Elholm, Herlufmagle, Hans Jør
gen Dresen, Kettinge og Svend Fredholm, Roslev.
Dirigent: Peter Christensen, Dansk Slægtsgårdsfor
enings ejendomsrådgiver valgtes, og fastslog at gene
ralforsamlingen var lovligt indvarslet og beslutnings
dygtig.

3. Formandens beretning.
Godkendt.

4. Formanden for Slægtsgårdsarkivets beretning. 
Godkendt.

5. Fremlæggelse af regnskab og budgetter.
Både regnskabet 2016 og budget 2017 samt 2018 god
kendtes.

6. Behandling af indkomne forslag.
Ingen indkomne forlag.

7. Valg af landsformand.
Til valg opstilledes: Gunhild Olesen Møller og Anne 
Lis Ladefoged.
Gunhild Olesen Møller fik 34 stemmer, Anne Lis Lade
foged fik 18 og 2 blanke.

8. Valg af revisorer.
Harly Nielsen, Vestsjællandskredsen og Kirsten John
sen, Århuskredsen valgtes.

9. Mødested for årsmødet 2018.
Årsmødet 2018 afholdes i Sorø efter indbydelsen fra 
Sjælland Syd.

10. Eventuelt.
Ingen beslutninger.

Efter generalforsamlingen afholdt hovedstyrelsen et kort 
møde, hvor Finn Bang Olsen valgtes til næstformand og 
Vibeke Binnerup valgtes til formand for Slægtsgårdsarkivet.

Medlemsstatistik 2016

Dansk Slægtsgårdsforening

1.1
Nye Ud

meldte
Flyttede Status

31.12
Bornholm 72 7 65
Nordsjælland 58 4 54
Vestsjælland 112 2 9 1 106
Sjælland Syd 123 2 12 113
Lolland-Falster 82 5 7 -2 78
Fyn 138 1 20 1 120
Øerne i alt 585 10 59 536

Haderslev Kreds 74 1 8 65
Sønderjylland Syd 60 5 55
Ringkøbing Kreds 76 9 67
Vejle Kreds 48 1 6 43
Århus Kreds 93 2 9 1 87
Midtjylland 104 1 10 -1 94
Himmerland 64 1 8 57
Vendsyssel 72 1 14 __ 59
Jylland i alt 591 7 69 527

Udland 1 _____ 1_
1 alt 1177 17 128 1066

Formandens beretning
For nøjagtig et år siden var vi samlet til årsmøde på Fjel- 
sted Skov Kro på Fyn. Det var et godt og veltilrettelagt 
møde, med fine besøgssteder og et alsidigt program. Fyns 
Kredsen havde med formanden Karen Jacobsen som pri
mus motor påtaget sig at skabe rammerne for foreningens 
75 års jubilæum. Det lykkedes til fulde. Kredsen høstede 
megen ros og deltagerne tog hjem opfyldt af indtryk.
Det var ellers tæt på at foreningen var blevet lukket og 
slukket sammen med 75 års jubilæet. Så det er faktisk på 
trods, vi er her i dag, og foreningen stadig består. Havde 
det ikke været for Hans Jørgen Hansen fra Lolland-Falster 
kredsen og undertegnede havde lukningen været en realitet. 
Vi var imod lukning. I 2015 samledes hovedbestyrelsen til 
et ekstraordinært møde, da beslutningen om foreningens 
fortsatte eksistens var en realitet. På årsmødet i 2015 var 
der vedtaget et budget for 2016 med et underskud på kr. 
100.000. Det var uholdbart når foreningen skulle fortsætte. 
Der blev i hovedbestyrelsen i august 2015 foretaget en 
meget forsigtig budgetlægning for år 2016 og vedtaget et 
kontingent for år 2016 på kr. 300. Dette har sammenholdt 
med færre portoudgifter gjort, at regnskabet udviser et 
overskud på godt 35.000 kr. Medlemstallet har fulgt den 
kurve vi har set i de senere år, hvilket ikke kan undre, da 
landbruget er inde i en gigantisk strukturomlægning og et 
stort antal bedrifter er forsvundet. Der var per 1. januar 
2016, 1177 medlemmer og ved årets slutning 1066. Dvs. 
et minus på 111 medlemmer. Heri indgår dog også nogle 
gratister som der er luget ud i adresselisten.

Det er Fyns Kredsen der har mistet flest medlemmer. Det 
er også en af de største kredse, men ellers er det ret jævnt 
fordelt over alle kredse. Der kommer dog også nye med
lemmer til, men de opvejer ikke tabet, som mest sker ved 
naturlig afgang.
Man kan spørge sig selv om, hvad giver mening for lands
foreningen eller kredsene? Mit svar på dette spørgsmål er, 
at vi i kredsene skal arrangere nogle møder, hvor vi kan se 
at folk hygger sig og tager glade hjem efter en god ople
velse eller et givende samvær. Der er medlemmer vi aldrig 
ser og som måske mest er medlem for at støtte sagen eller 
for bladet skyld.
Endelig er der årsmødet, hvor der i løbet af mødet her i 
Viborg deltager omkring 110. De deltager ikke i hele pro
grammet, men i det de selv har tilvalgt. Jeg synes at det er 
et tilfredsstillende deltagerantal. Også deltagerantallet i de 
lokale kredsarrangementer er fortsat tilfredsstillende.

På hovedbestyrelsens møde i 2016 behandlede vi Inger 
Hansens opsigelse og samtidig blev det besluttet at ind
samle e-mail adresser. Inger Hansen meddelte at det var 
der ikke plads til mails i it-systemet. Det blev der dog 
rettet op på. Enhver se, at postvæsenet fungerer ret til
fældigt i dagens Danmark, så det var en god beslutning. 
Sidstnævnte mailindsamling er vi ikke i mål med endnu og 
arbejdet fortsætter.
Lolland-Falster Kredsen har e-mail på alle, så det kan 
lade sig gøre. Det har samtidig den sidegevinst at der er 
mulighed for en tæt kontakt til medlemmerne, hvilket også 
Lolland-Falster kredsen benytter sig af. Her i Midtjysk
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Kreds har vi i flere år haft tilmelding til arrangementer per 
mail, og det giver samtidig mulighed for at svare på direkte 
spørgsmål fra medlemmerne, hvis de har et eller andet på 
hjerte. En sidegevinst ved e-mail er en tættere kontakt til 
medlemmerne.

Slægtsgårdsforeningen fremlægger budgetter for årene 
2017 og 2018. Der blev på årsmødet i 2016 efterspurgt 
et budget for det følgende år (dvs. her år 2018). Ellers 
har der kun været fremlagt budget for det arbejdsår vi 
allerede var næsten 5 måneder henne i. Budgetter er som 
bekendt bedste mands bedste bud på fremtiden. Budgetter 
kan altid tages op til ny vurdering. Jeg kan desværre ikke 
kommentere på budgettet eftersom Inger Hansen ikke har 
efterkommet mit ønske om at sende det endelig papir til 
forretningsudvalget i forvejen. Dvs. det papir, der skal 
udleveres her på årsmødet. Forslag til dette papir har været 
fremsendt til forretningsudvalget fra Inger Hansen tre 
gange i forskellige udgaver i den sidste måned, men der 
var ikke taget højde for de beslutninger, der var vedtaget 
på hovedbestyrelsesmødet i april 2017.

Landsforeningen har i årevis som en ekstra service udsendt 
omkring 3.000 breve om arrangementer. Arrangementer, 
som medlemmerne lige så godt kan orientere sig om i 
Slægtsgården. Det har faktisk kostet omkring kr. 25.000 at 
udsende alle disse - dybest set - ret overflødige breve, så 
fremadrettet opkræves der kun kontingent per brev, hvor 
foreningen ikke har noget e-mail adresse på medlemmet. 
Dette tiltag, samtidig med flere andre opstramninger, gør 
at økonomien ser fornuftig ud på trods af medlemstabet. 
Det havde den ikke gjort uden ovennævnte tilpasninger. 
Det ligger for indeværende fast at Slægtsgården udsendes 
5 gange i år 2017 og 2018. Det dækker foreningens behov 
for medlemsinformation.
Endvidere blev der på hovedbestyrelsesmødet i 2017 
strammet op på foreningens gavepolitik. Store gaver er 
fortid og hører ikke hjemme i en frivillig forening, hvor 
alle arbejder gratis. Så fremadrettet påskønnes en indsats 
og jubilæer med beskedne erkendtligheder, som vin, bøger, 
blomster eller deslige.
Som landsformand beskæftiger jeg mig stort set dagligt 
med forhold omkring foreningen. Det er let at sende en 
mail hvis man har noget på hjerte. Det tager selvfølgelig 
også en del tid.

Foreningen udbetaler endvidere en del penge i kørselsgodt
gørelse. Sidste år tog jeg initiativ til at kørselsgodtgørelse i 
foreningens regi skal opfylde SKATs regelgrundlag, da den 
ellers risikerer at blive skattepligtig for modtager.
Der er også strammet op på medlemskabet, så et medlem 
der ikke har betalt slettes efter /2 år. Hidtil har der kunnet 
gå op til næsten et helt år før det skete. Det er trods alt både 
dyrt og overflødigt at trykke og udsende bladet Slægtsgår
den til medlemmer der ikke betaler.

Inger Hansens opsigelse fra august år 2015, begrundet med 
alder, skulle jo håndteres og det blev besluttet på hovedbe
styrelsesmødet i 2016, at annoncere i Slægtsgården efter en 
forretningsfører eller fordele opgaverne på flere personer, 
hvilket jeg også nævnte i min beretning i maj 2016. Der 
kom respons på annoncen fra Inger Marie Wibholm fra 
Lolland-Falster Kredsen i juli 2016. Forretningsudvalget 
holdt møde den 1. august 2016 og gav umiddelbart her
efter besked om at vi gerne ville tage imod Inger Marie 
Wibholms tilbud om at forestå medlemsadministrationen. 
Sidst i august kom der en mail fra Inger Hansen, hvor hun 

oplyste at hun havde fortrudt sin opsigelse. Hun gerne ville 
fortsætte som forretningsfører. Det var jo ligesom ikke 
aktuelt mere og forretningsudvalget ville afvente om der 
kom flere henvendelser.

På næste forretningsudvalgsmøde i oktober 2017 blev 
der vedtaget en administrationsplan, der gik ud på at alle 
opgaver skulle dækkes ind med to personer, hvor det var 
muligt. Mange af de frivillige har jo en ret høj alder. Inger 
Hansen blev tilbudt at fortsætte på kasserer posten, hvis 
hun var interesseret, da det kun ville være en mindre del af 
hendes hidtidige virke. Det er ikke nogen langtidsholdbar 
løsning eftersom Inger Hansen for to år siden sagde op 
med henvisning til alder.
Samtidig blev det besluttet at Niels Ole Vblhøj skal have 
kontoadgange, samt Inger Marie Wibholm og undertegne
de kontokig. Denne opgave med at udvide kontoadgangen 
blev Inger Hansen sat på i forhold til banken, hvilket tog 
omkring 5 måneder at få klaret. Det er en omstændelig pro
ces at ændre på bankadgange og ikke mindst set i lyset af, 
at der kun afholdes et hovedbestyrelsesmøde per år, hvor 
de nødvendige beslutninger skal tages og underskriftsbilag 
skal være i orden.

Sekretæropgaven er minimeret efter udfasningen af brev
skrivningen, og jeg har påtaget mig at skrive referater 
ved forretningsudvalgets møder. Jeg refererede også det 
seneste hovedbestyrelsesmøde. Forretningsudvalget: næst
formand Karen Jacobsen og Niels Ole Vblhøj og underteg
nede, har afholdt tre møder i beretningsperioden. Der har 
været enighed om i forretningsudvalget om beslutningerne 
og nødvendigheden af at modernisere foreningen. Så jeg 
vil takke forretningsudvalget for et godt samarbejde. For
retningsudvalget er løbende blevet holdt orienteret om alle 
forhold.

Jeg spurgte på hovedbestyrelsesmødet i 2016 om nogen 
af kredsformændene ville påtage sig flere opgaver for for
eningen. Det var der ingen der ville. Jeg stillede spørgsmå
let igen her i år 2017 og fik samme svar. Dvs. at vi stadig 
mangler frivillige til nogle opgaver. Hovedbestyrelsen har 
på mødet i april 2017 har givet en permanent delegation til 
forretningsudvalget om at sørge for, at der er styr på admi
nistrationen. Alternativet er at købe ydelserne andetsteds, 
hvis ingen frivillige melder sig til opgaverne.
Jeg skal ikke lægge skjul på, at jeg i min rolle som lands
formand har en forventning til det frivilligt arbejde, der 
lægges i landsforeningen. Min forventning er at aftaler 
overholdes, deadlines og datoer respekteres hele vejen 
rundt. Det, der udsendes på vegne af foreningen skal være 
i orden. Jeg gider ikke bruge min tid på dobbeltadmi
nistration og rettelser. Eftersom brevene er udfaset skal 
udgivelsesdatoerne for bladet være til at regne med. Det 
samme gælder for kredsenes bidrag til bladet, alternativt 
må arrangementet udsættes og beskrives i næste blad.
Fordelen ved at alle kan orientere sig i bladet er, at også 
nabokredsenes medlemmer har mulighed for at deltage. 
Den mulighed har ikke altid før været til stede, hvilket jeg 
også har faet flere henvendelser fra medlemmer om, at det 
var ærgerligt at læse i bladet om spændende arrangementer 
der havde fundet sted. Uden at de kendte til det.
Endvidere er der mulighed for at orientere sig om arrange
menter på hjemmesiden.

I år 2010, længe før min indtræden i hovedbestyrelsen, 
skete der et it-nedbrud i slægtsgårdsdatabasen. Det blev så 
efterfølgende håndteret med en midlertidig løsning, der har 
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stået på indtil april i år 2017. Eftersom Inger og Henning 
Hansen i år 2015 havde bebudet deres fratræden ultimo 
2016, blev der fra Arkivudvalget i november 2015 bedt 
om at der blev taget hånd om problemet. Der blev afholdt 
flere møder, og på hovedbestyrelsesmødet i 2016 blev der 
bevilliget midler til opgaven. Eftersom prisen var uvis 
skulle indkøbet finansieres ved salg af korte obligationer 
fra foreningen formue. Arkivudvalget har helt forestået 
indhentning af tilbud og kravsspecifikation til it-indkøbet. 
Arkivudvalget arbejdede med indkøbet og modtog tre 
tilbud, heraf var det ene fra Kaare-it, Inger Hansens søn 
og dette tilbud blev senere valgt dels på anbefaling af 
arkivudvalget samt forretningsudvalget. Bestillingen blev 
afgivet i november 2016, men først meldt færdig her i april 
2017. Foreningen har modtaget en faktura på kr. 37.000 på 
indkøbet. Da jeg ikke har hørt noget fra Slægtsgårdsarkivet 
om det nye system går jeg ud fra at det fungerer efter hen
sigten. Eftersom år 2016 udviser et overskud på kr. 35.000 
kan det stort set dække it-indkøbet, så det bliver måske 
ikke nødvendig at tære på formuen. Uforudsete udgifter 
kan jo altid gøre det aktuelt. Arkivudvalgsformand Anne 
Lis Ladefoged vil orientere yderligere om it-indkøbet, som 
har været en lang proces.

Der er kommet tre nye kredsformænd i året løb. Yderligere 
har Mogens Frigaard fra Bomholmskredsen bebudet sin 
fratræden. Så af dem, der var med for ti år siden, er der vel 
kun to tilbage for indeværende.

Vedrørende Jens og Anna Jensens fond. To af tre fonds
bestyrelsesmedlemmer er døde i årets løb, hvoraf den ene 
Hans Peter Madsen var udpeget herfra og den anden fra 
ministeriet. Det blev herefter besluttet at indsætte den ny 
formand for Fyns Kredsen, Finn Bang Olsen, i fondsbesty
relsen på vegne af Dansk Slægtsgårdsforening. Det sene
ste regnskab jeg har set afsluttet er fra foråret 2016. Carl 
Martin Christensen har oplyst at der stadig arbejdes på at 
sammenlægge fonden med andre fonde under Dalum Land
brugsskole. Så der er intet nyt i forhold til sidste årsmøde.

Som bekendt blev slægtsgårdsrejsen arrangeret af Inger 
Hansen og Ole G. Nielsen aflyst i år 2016. Rejsen var 
planlagt til at foregå i august, hvilket flere mente kunne 
være årsagen til den manglende tilslutning. Der er heller 
ikke nogen rejse planlagt til i år. På sidste hovedbestyrel
sesmøde var der en vis interesse, men der er ikke planlagt 
noget konkret. Der foregår jo også mange rejser i andet 
regi, der bejler til vore medlemmer.

Jeg har besøgt tre kredse siden sidste årsmøde. I efteråret 
2016 var det Aarhuskredsen og i foråret 2017 var det 
Lolland-Falsterkredsen og Fynskredsen. Alle besøg var i 
forbindelse med årsmøde/generalforsamling i kredsene, og 
jeg var inviteret til at sige noget om landsforeningen. Alle 
generalforsamlinger var velbesøgte.

I forbindelse med mit besøg på Lolland- Falster benyttede 
forretningsudvalget lejligheden til at mødes med Sjælland 
Sydkredsen og forberede årsmødet i 2018. I sommeren 
2016 modtog jeg en henvendelse fra Sjælland Syd. De 
ønskede ikke at står som underskrivere af kontrakten med 
et hotel i 2018. Hidtil har det været kredsformændene, 
der underskriver kontrakten. Jeg påtog mig at underskrive 
kontrakten i min egenskab af landsformand. Herefter gik 
Sjælland Syd videre med planlægningen. Efter forespørg
sel fra Sjælland Syd havde jeg i sommeren 2016 udarbejdet 
en vejledning for årsmødeplanlægningen. Denne plan er 

senere behandlet i forretningsudvalget og vedtaget i hoved
bestyrelsen.

På hovedbestyrelsesmødet blev der også vedtaget et notat 
for de beskedne honorarer der udbetales. Det var stort set 
uændret siden 2010. Det blev besluttet at ægtefællerne 
til landsformanden, kassereren, medlemsadministratoren 
stadig deltager uden beregning i årsmødet. Samt yderli
gere redaktøren og arkivarerne. Endvidere de værtspar ved 
årsmødet der ikke modtager honorer for besøgene inviteres 
også uden beregning til aftenfesten.

På hovedbestyrelsesmødet i 2017 meldte Himmerlands- 
kredsen ved Mads P. Christensen sig som interesseret i at 
påtage sig værtskabet for årsmødet i 2019. Samt Steffen 
Buch Juul fra Vejle Kredsen vil overveje et værtskab i 2020.

Først på året var der en artikel om Slægtsgårdsforeningen 
i landsbrugsavisen, den blev vistnok bragt i hele landet.
På det seneste har der været en henvendelse fra Familie 
Journalen om at de ønsker at lave en artikel om 3-4 slægts
gårde. Kredsformændene og Ole G. Nielsen er kommet 
med nogle forslag på slægtsgårde som er tilgået journali
sten, som så selv kan udvælge nogle emner.

På årsmødet i 2016 blev der vedtaget flere vedtægtsæn
dringer. BLa. manglede der klarhed over hæftelse og hvem 
der tegnede foreningen. Det kom på plads. Ligeledes blev 
det besluttet at enhver kan vælges til landsformand og 
ikke kun slægtsgårdsejere. Så når der om lidt skal vælges 
landsformand for et år, er der frit valg blandt alle der har 
et medlemskab.

Jeg vil slutte med en tak til alle der har ydet en indsats 
for Dansk slægtsgårdsforening. Også for den indsats der 
lægges ude i kredsene. Det er jo i kredsene, at der er den 
løbende kontakt til medlemmerne. Det er der muligheden 
er for at hverve nye medlemmer.

Tak til jer der har valgt at deltage årsmødet. Tak til besøg- 
sværterne. Til sidst vil jeg sige tak til Midtjysk Kreds for 
engagement og ideer til dette årsmødes planlægning.

Frivillige hjælpere søges
Dansk Slægtsgårdsforening søger nogle hjælpere til 
følgende funktioner: Kasserer funktionen, samt en 
webmaster og en face book administrator.
Henvendelse til formand Gunhild Olesen Møller.

Til vore medlemmer
Dansk Slægtsgårdsforening samler stadig e-mail 
adresser ind. Kontakt venligst medlemsadministra
tor Inger Marie Wibholm på telefon nr. 21 622 088 
eller e-mail iwibholm@gmail.com. Adresserne på 
medlemsadministratoren og kredsformændene står 
på side to i bladet.

mailto:iwibholm@gmail.com
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Holmgård ved Se vel

I år er det 50 år siden Agnethe og Carl Anthon Mosga- 
ard Andersen overtog slægtsgården Holmgård i Djeld i 
Sevel sogn, Ringkøbing amt.

Gårdens navn stammer fra, at den oprindelig lå på en holm. 
Beliggenheden understreger den ensomme placering, men 
til gengæld kan man fra den store havestue mod vest nyde 
et meget rigt dyreliv.
Gården var fæste under Rydhave.

Da Carl Anthon Mosgaard Andersen overtog Holmgård, 
var der en besætning af jysk korthom. Men Carl Anthon 
krydsede ind og fik skabt en fornem besætning af Dansk 
Rødbroget Kvæg, og den blev - efter 30 års avlsarbejde 
- vurderet til nummer fem blandt landets 10 bedste besæt
ninger af DRK.
Carl Anthon fortæller, at synet af en grøn kløvermark med 
rødbrogede køer var forholdsvis sjældent, da de rødbro- 
gede kun udgjorde 0,9 procent af landets samlede kvæg
bestand, dengang han stod for det betydelige avlsarbejde. 
Gennem år er der solgt mange avlsdyr fra Holmgård.
Dengang havde gården også 700 svin.
I 2001 blev mælkekvoten solgt, og de 60 køer afhændet 
sammen med ungkvæget.

Da Carl Anthon overtog gården i 1967 var der 50 ha, sene
re er der købt 20 ha til, og nu drives gården med planteavl.

I 1998 blev gården lagt om til økologisk drift, og det er den 
stadigvæk. Der er et samarbejde med en lokal mælkepro
ducent, der har 10 ha af Holmgårds jord til kløvergræs, og 
han kvitterer med gylde.

Gårdens gamle stuehus fra 1840 blev revet ned i 1957, og 
det nuværende opført. Resten af gårdens gamle bygninger 
er også fornyet i Carl Anthons tid.

Slægten
Slægten kan føres tilbage til Peder Madsen, der var født i 
1754. Han blev i 1790 gift med Ane Kirstine Kristensen, 
der var født på Hedegård i 1763. I 1856 overtog sviger
sønnen Sinder Jensen (1789-1873) gården. Han var født 
i Vridsted sogn, Fjends herred. Han var i 1823 blevet gift 
med Peder Madsens datter Maren Pedersdatter (1793- 
1866).
Deres søn Jens Sindersen (f. 1824) blev i 1860 gift med 
Inge Marie Kristensen (f. 1840).
I ægteskabet født i 1866 Sinder Jensen og han blev i 1897 
gift med Ane Kristensen (f. 1871).
Deres søn Kristen Aage Holmgaard Jensen overtog går
den i 1937. Han forblev ungkarl, og i 1967 overdrog han 
gården til nevøen Carl Anthon Moesgaard Andersen. Hans 
mor Alma Elisabeth Holmgaard Jensen (f. 1905) var i 1935 
blevet gift med Kristian Mosgaard Andersen.

OGN
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Lynderupgård
I forbindelse med lørdagens årsmødeudflugt kom vi 
forbi herregården Lynderupgård, som på flere måder 
er noget ganske særligt.

Lynderupgård er noget ganske særligt i dansk herregårds
arkitektur. For det første er der i vestfløjen bevaret et sten
hus fra 1300-tallet, og det er i sig selv en sjældenhed. For 
det andet er både øst- og nordfløjen opført i bindingsværk 
i to stokværk. Et stykke af vestfløjen har været i bindings
værk, men blev i slutningen af 1800-tallet grundmuret. Og 
for det tredje er Lynderupgård eksemplet på at dynamisk 
erhvervsmand, har vist både økonomisk og faglig styrke til 
at bevare gården.

I Danmark har vi to hovedbygninger fra renæssancen, som 
er i bindingsværk i to stokværk, den anden er Fraudegård 
på Fyn. Holmegård ved Næstved er også bindingsværk i to 
stokværk, men er opført som et hus i barok. Endelig er der 
et toetages bindingsværkshus lidt vest for Århus - Lyngby- 
gård, men den er fra midten af 1700-tallet.

Lynderupgårds store hovedbygning er for bindingsværks
fløjenes vedkommende fra 1556, opført af lensmanden 
Christoffer Rosenkrantz. Det interessante er, at samtidig 
med at Christoffer Rosenkrantz lod sit store bindings
værkshus opføre, så byggede hans nære slægtning, Jørgen 
Rosenkrantz, Rosenholm ved Randers, men det er opført i 
teglsten.

Lynderupgårds vestfløj har mod syd et smukt stykke bin
dingsværk, som er fra omkring 1700. Dette hus er opført 
til forrådskammer.

En ufølsom eftertid har fjernet de lodrette gavle, og givet 
hovedbygningen afvalmede gavle.

Der har været mange ejere af Lynderupgård, men fra 1828 
til 1981 tilhørte gården slægten Kjeldsen, som fra 1792 har 
siddet med Leckenfeldt.

Lynderupgårds hovedbygning var ved at være i en tilstand, 
hvor man kunne forvente at den ville falde sammen. Og 
de to ejere der fulgte efter den sidste Kjeldsen, foretog sig 
intet.
Men så skete miraklet.
I 1995 købte Kirsten og Ove Glerup Lynderupgård.

Glerup
I 1967 blev Ove Glerup gift med Kirsten Bak, og de etable
rede tømmerværkstedet i Raunstrup. I 1986 deles virksom
heden i byggevirksomheden Raunstrup A/S og fabrikken 
West-Wood A/S, der fremstiller fyldningsdøre.
Flid og dygtighed medførte at ægteparret opkøbte konkur
renter, og går ind som investorer i andre firmaer.
I 2002 sælges West-Wood til en kapitalfond, på den tid er 
der 2800 ansatte og en omsætning på 2 milliarder.
Efter i mange år at have holdt sig til træ, går godsejerpar
ret i 1999 ind i landbrugsmaskinbranchen og køber aktie
majoriteten i Samson Group, der fremstiller maskiner til 
håndtering af naturgødning.

I forbindelse med byggevirksomheden Raunstrups 50 år 
jubilæum i foråret 2017 udkom bogen ”Ove Glerup - fra 
plov til Dannebrogsorden.” Den er skrevet af Trine Weise 
og Annemarie Winther og udgivet på Turbine Business.

Lynderupgårds hele enestående hovedbygning efter den totale istandsættelse.
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Det er en meget læseværdig udgivelse, der fortæller om 
ægteparret Glerups succesfulde arbejde. De har ønsket at 
behandle kunderne godt, og være i øjenhøjde med dem og 
belønne de medarbejdere, der er dygtige og flittige. Man 
kan godt opføre sig ordentligt, selv om man vil bygge en 
virksomhed op. Det er Kirsten og Ove Glerups leveregel.

Hverdagen er travl for alle på Lynderupgård, men fredag 
formiddag samler Kirsten Glerup alle gårdens folk til for
middagskaffe i folkestuen, så man far talt sammen.

Efter at have købt Lynderupgård blev hovedbygning total
renoveret, så takket være Kirsten og Ove Glerup blev den 
gamle herregård reddet for forfald og tilintetgørelse. Og 
efter et år flyttede de ind i den gamle hovedbygning, som 
er smagfuldt indrettet.
Det er ikke alene hovedbygningen der er sat i stand, 
voldstedet, haven, avlsgården m. m. har faet en tiltrængt 
omgang, og så er arealet også forøget ganske betydeligt, så 
nu hører der ca. 1000 ha til Lynderupgård.

Hver sommer holdes koncert på gård, så folk fra nær og 
fjern både kan nyde musikken og de smukke omgivelser.

Hæder
I 1999 modtog familien Glerup den meget prestigefyldte 
europæiske anerkendelse for forbilledligt istandsættelses
arbejde - Europa Nostra-prisen. Tidligere havde Kirsten 
og Ove Glerup modtaget Møldrup Kommunes Bygge- og 
Anlægspris. I 2016 modtog familien dronningens aner
kendelse for hele deres indsats ved at tildele Ove Glerup 
ridderkorset af Dannebrogsordenen.

Fremtiden
Sønnen Mikael Glerup er administrerende direktør for 
byggemastodonten Raunstrup, der nu har domicil i Århus. 
Døtrene Lotte og Lenette har aktier og bestyrelsesarbejde, 
men umiddelbart er der ikke en arving til Lynderup, men 
det er muligt at der blandt de ti børnebørn vil udvikle sig 
en, der forstår at værdsætte den gamle, historiske gård, som 
har modtaget så meget af familien Glerup.

OGN

Kirsten og Ove Glerup. Lynderupgård før Kirsten og Ove Gier up s overtagelse af gården.
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Jysk Brandmuseum i Kj ellerup

Denne Mercedes 1113 fra 1964 er fuld funktionsdygtig. Det er den første dieseldrevne brandbil fra fabrikken. Den er bygget tilformålet. 
Bagerst står en anden Mercedes. Det er den sidste fabriksbyggede brandbil hos Mercedes.
Mellem bilerne står kustode Steen Christensen. Efter at han afhændede sit mekanikerværksted i nabobyen Demstrup, har kan arbejdet 
med bevarelse af de gamle brandbiler og er tilmed chauffør på dem, når de ved festlige lejligheder skal ud at køre.

I Kjellerup har man på få år skabt Danmarks største brand
museum. Det er historien om brandslukningens historie 
fra brandspande af læder og brandhager til motoriserede 
brandkøretøjer.

I den gamle jernbaneremise i Kjellerup har der siden 2014 
været indrettet brandmuseum. Museet blev etableret i 2009 
i en nedlagt møbelfabrik i Sejling, efter initiativ fra Silke
borg Veteran Brandmandsklub i 2007. Dengang hed den 
selvejende institution Silkeborg Brandmuseum, men efter 
flytningen til Kjellerup fik museet sit nuværende navn.

Det er en meget interessant udstilling om alt brandsluk
ningsudstyr, lige fra gamle læderspande og brandhager, 
hestetrukne brandsprøjter, som stod i hver landsby, til 
motoriserede køretøjer.
Brandmuseet finder mange forskellige typer af gamle 
brandbiler. Nogle af disse køretøjer er skænket museet. 
De bliver nænsomt restaureret så de vidner om fordums 
storhed. Museet vil bevare alt brandslukningsudstyr fra 
udryddelse.
Der er 23 hestetrukne brandkøretøjer, 22 motoriserede 
brandkøretøjer, 7 efterløbsstiger og meget mere.

Museet har flere brandbiler, som er fuldt funktionsdygtige, 
men de er alle ude af tjeneste, så brandmuseet rykker ud 
til by fester, sportsarrangementer og meget andet, hvor de 
bliver beundret og kan bidrage til morskaben med en solid 
stråle vand.
Alle medarbejdere på museet er ulønnede, men brænder 
for sagen.

Protektor for Jysk Brandmuseum er Hans Excellence greve 
Ingolf af Rosenborg, der har skænket en hestetrukken 
brandsprøjte fra sin gård Egeland.

Museet har adressen: Dæmningen 2, 8620 Kjellerup.

Denne Chevrolet er museets stolthed. Fra 1934 til 1970 kørte den 
for Silkeborg Brandvæsen, derefter var den udstationeret i Odder 
og bruges nu af museet til paradekørsel.
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Historieforfalskning
Efter vi havde beundret billederne af de sortbrogede 
køer på Vordegård, fortæller Hans Jørgen Hansen, 
”Bregnholt”, formand for slægtsgårdskredsen på Lol
land-Falster: I 1949 tilfaldt det en af vor tids største 
impressionistiske landskabsmalere, nemlig Olaf Rude 
at udsmykke folketingssalen med to store billeder. Helt 
naturligt valgte han motiver fra sit yndlingslandskab 
”Skejten” ved Grønsund.

Billederne kom dog ikke op uden sværdslag, thi også 
dengang blev der lavet politiske studehandler. Jyske fol
ketingsmedlemmer mente nemlig, at de rødbrogede køer 
på billederne ikke var jyske nok og burde være sortbro
gede. Resultatet blev et ægte politisk kompromis: på bil
lederne ses både lollandske rød og de jyske sorte, selvom 
der aldrig har været en sortbroget ko på ”Skejten”.

TvT E D L E JX/I I\ZI E R

50 års jubilæum
Den 30. juni 1967 overtog Hans Jørgen 
Hansen "Bregnholt" i Herritslev sogn 
på Sydlolland, og kan derfor fejre 50 
års jubilæum.
Hans Jørgen Hansen er fjerde genera
tion på ”Bregnholt”, og han har været formand for 
Dansk Slægtsgårdsforening Lolland-Falsterkreds 
siden 2015.

Karen Mønsted og Jens Hjort Jensen 
”Fævejle”
Lyngbyvej 113
8570 Trustrup

Hanne og Malthe Holst
"Vrejlev Kloster”
Vrejlev Kloster 3
9760 Vrå

Bianca og Jimmy Østergård 
”Ørnbøl”.
Brudehøvej 209
Bjergby 
9800 Hjørring

Dora Bundgaard
Pilekrogen 2 
9510 Arden

Nekrolog
Meta Larsen, Fakse døde den 6. maj 2017. Meta Lar
sen var født i 1934 på gården ”Skovvang” som hun i 
mange år drev sammen med ægtefælles Jens Larsen. 
Meta og Jens Larsen var 4. generation på Skovvang. 
Meta Larsen kom i bestyrelsen for Slægtsgårdskredsen 
Sjælland Syd og blev kredsformand. I årene 1982- 
1997 var hun medlem af hovedbestyrelsen, og i nogle 
år medlem af arkivudvalget. Det sidste årsmøde Meta 
og Jens Larsen deltog i var i 2015, men fa år før var de 
på årsmødet blevet hædret, fordi de havde deltaget i 30 
årsmøder uden afbrydelser.
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Kredsenes arrangementer er interessante, og alle er 
velkomne til at deltage i det, der har interesse. Hvis 
man vil vide mere om et arrangement, så tag kontakt 
med formanden for den arrangerende kreds, navn 
og telefonnummer findes side 2.
Alle aktuelle indbydelser til kredsenes arrangemen
ter kan ses på foreningens hjemmeside under punk
tet kalender.

Bornholmskredsen
Bornholmskredsen havde den 8 juni udflugt til Hallegaards 
nye slagteri. Jørgen Christensen viste rundt og fortalte om 
arbejdsgangen på slagteriet. Der er nu 8 fuldtids ansatte og 
lidt løs arbejdskraft.
Det er hovedsaglig far, geder og kreaturer, der bliver slag
tet. Hallegaard er berømt for sine pølser, som der bliver 
lavet mange af.
Hallegaard sælger sine produkter uden om supermarke
derne, det er med til at holde en jævn pris på produktet.
Til kaffen fik vi en pølsemad, som var en god reklame for 
butikken.
Til generalforsamlingen var der nyvalg af Torben Videbæk. 
En rigtig hyggelig og interessant aften, hvor der var mødt 
26 personer frem.

Mogens Frigaard

Fynskredsen
Sommerudflugten er i år tirsdag den 27. juni. Vi mødes 
hos Strøjer Tegl, Bogyden 12, 5610 Assens kl. 11,00, hvor 
vi får en rundvisning på et moderne teglværk. KL 12,00 er 
der smørrebrød, øl og vand på teglværket. Derefter ser vi 
Strøjers Samling - den store bilsamling, hvor vi får en kort 
rundvisning.
Efterfølgende kører vi til Ungersbjerge 7, 5683 Hårby, 
hvor vi besøger en vingård. Vi får en rundvisning i mark 
og vineri, foredrag om etablering af vingård samt vinsmag
ning ( 3 slags ). Besøget varer ca. 1 /z time.
Pris: inkl. entre, rundvisninger og frokost 385,00 kr.
Tilmelding til Karen Jacobsen tlf. 64712360 eller Mogens 
Andersen tlf. 65958022. Betaling til Hans Juul Holme
gård, Fabers Alle 18, 5300 Kerteminde konto 2024 - 
7650517436 - husk afsender. Tilmelding er gældende, når 
beløbet er modtaget.

Finn Bang Olsen

Himmerlandskredsen
Næste arrangement bliver den 12. juli 2017 kl. 18.30 Det er 
en hestevognstur til Aalborg. Vi starter ved Aalborg Væd
deløbsbane og køre i hestevogn til Fjordbyen og videre til 
Aalborghus slot og midtbyen. Niels Holger Fisker og Peter 
Stoffersen arrangerer turen. Af hensyn til antal af heste
vogne, er det vigtigt med tilmelding til Peter Stoffersen 
pestoffersen@gmail.com eller tf: 4017 8302, eller Mads 
P. Christensen marthy@postkasse.net tf. 2155 5950 eller 
9858 1072.

Gudrun Knudsen

Midtjysk kreds
Vi mangler stadig en del e-mail adresser i Midtjysk Kreds. 
Så sendt en mail på gunhild.olesen.moller@rn.dk

Besøget på Cimbria i Thisted den 2. maj var aftalt af Niels 
Møller og det blev en god aften med godt 30 deltagere. Det 
skyldes ikke mindst vores meget vidende rundviser Kjeld 
Borggaard. Selv om virksomheden flere gange er handlet 
indbyrdes af kapitalfonde eksisterer der en særlig Cimbria 
ånd hvor der tages vidtrækkende sociale hensyn ved syge
fravær og der uddannes mange lærlinge. Da Thisted Kom
mune lukkede et beskyttet værksted blev afdelingen ført 
videre som en del af Cimbria på almindelige ansættelses
vilkår. For produktet de lavede var vitalt for produktionen.
Tirsdag den 1. august kl. 18.30 arrangeres besøg på nogle 
gårde på sydspidsen af Mors under postnummer 7990 Øster 
Assels. Limfjorden er helt tæt på med udsigt til Salling, Jeg
indø, Thyholm og Thy. Kaffen indtages i Vester Assels For
samlingshus, der er ny restaureret. Der indbydes samtidig til 
årets generalforsamling ifølge vedtægterne. Parkering ved 
kirken. Pris for denne aften incL kaffe er kr. 60 per deltager. 
Vigtigt: Tilmelding til Gunhild på mail 4 dage før arr.
Besøget starter ved den gamle hovedgård Gammellund, 
der har et historisk voldsted og en spændende historie. 
Ejeren Peter Jensen har svineproduktion. Mødested: Heste- 
røroddevej 110. 7990 Øster Assels
Der gøres et kort hold ved Bronzehave på Strædet 38. 
Der serveres en øl/vand. Her bor formanden for Midtjysk 
Kreds Gunhild O. Møller og ægtefællen Egon F. Møller. 
Egon er 6.te generation på gården. Gården drives med svin 
og planteavl.
Næste besøgssted er Kirkehøjgård, Møllebjerget 26, en 

slægtsgård. Denne gård er en kvæggård, der er mulighed 
for at se dyrene og malkerobotten. Gården drives i et I/S 
af brødrene Anders og Per Kristensen, sidstnævnte vil for
tælle om bedriften. Besøgene er beskrevet mere udførligt 
i blad nr. 447.
Den 4. oktober kl. 18.30 besøges virksomheden Vikan A/S, 
Rævevej 1, 7800 Skive.
Tilmelding til Gunhild på mail og gerne en uge før arrange
mentet. Virksomheden er vært ved kaffe og brød, så derfor 
er tilmelding vigtigt.
Det er vores nye bestyrelsesmedlem Christian Fly der 
har aftalt besøget. Vikan A/S er en gammel virksomhed 
grundlagt i 1898 som Skive Børstefabrik. Siden har virk
somheden udviklet sig til at være professionel leverandør 
til hele Verden af information om fødevaresikkerhed, salg 
af rengøringssystemer og rengøringsartikler, hvoraf der 
produceres over 1000. Vi ser en film om virksomheden og 
derefter den moderne produktionsvirksomhed. Det er en 
aften både for kvinder og mænd.

Gunhild Olesen Møller

Ringkøbing kredsen
Den 7. juni besøgte et halvt hundrede medlemmer Sta- 
uning whisky og Fruergård ved Skjern. Harry Jensen havde 
indbudt, og han ville vise genanvendelsen af to gårde, hvis 
bygninger for længst er gået af brug for landbruget. På 
den ene går fremstilles whiskey - Stauning Whiskey, og 
den anden er indrettet til ferielejlighed. Under besøget på 
Fruergård serveres aftenkaffen og her afholdtes generalfor
samlingen.

Jens Ulrik Tarpgaard

mailto:pestoffersen@gmail.com
mailto:marthy@postkasse.net
mailto:gunhild.olesen.moller@rn.dk


15

NYT FRA KREDSENE

Sjælland Syd
Vi har været på årets 1. udflugt. Vi mødtes ved Blå
bæk Mølle, hvor Knud Pedersen (formanden) fortalte 
om møllens historie og viste en lille videofilm. Vi drak 
den medbragte kaffe i møllehuset, da det øsregnede. Vi 
kørte derefter til Ranestedet i Varpelev. Med Jørgen 
Holstein som en fremragende guide fik vi en meget fin 
gennemgang af stedets og især husets historie. Derefter 
blev vi vist rundt i Varpelev kirke. Til sidst spiste vi vores 
medbragte - nu godt kolde mad - i huset fra 1778. Det 
var en god dag trods vejret, og det skulle mange flere have 
oplevet.

Knud Pedersen

Vejle Kredsen
Kredsen havde indbudt til forårsmødemøde den 5. april i 
Billund landbocenter. Vi holdt mødet sammen med Midt
jysk landbosenior, og det blev en succes. Næsten 100 var 
mødt frem for at høre dronningens tidligere ceremonime
ster Christian Eugen-Olsen fortælle om: ”Hvorledes virker 
hoffet.”

Steffen B. Juul.

Vendsysselkredsen
Kom og se Nordjyllands største Biogasanlæg, torsdag den. 
7. september, kl. 19.00.
Vi skal se Biogas Vrå, det ligger ved Rundkørslen, til Vrå. 
Jens Peter Lunden, indviede anlægget i 2016.
Biogassen opgraderes til naturgasanlægget.
Kaffe og brød medbringes. Tag naboen med.

Niels Ole Volhøj

Vestsjællandskredsen
Den 7. juni afholdt kredsen sommerudflugt til Halskov. 37 
medlemmer samledes på Storebælts Camping- og Ferie
center ved Korsør. Her fortalte Flemming Jensen, stifter 
og ejer, om stedet og sin virksomhed, der er indrettet på 
nogle af de gamle færgelejer i Halskov havn. Camping- og 
feriecenteret har også en restaurant, hvor også gæster ude
fra kan nyde menukortets fristelser. Her kan også afvikles 
familiefester m.v. Den velsmagende frokost serveredes i et 
af selskabslokalerne. Så var det tid til at kikke sig omkring, 
men det blev hurtigt gjort, da det blæste meget intenst.
Derefter besøgte vi Kruusesminde gods. Vi blev modtaget 
af ejerne Birgit og Bjarne Hansen. Vi gik en tur omkring 
bygningerne og gennem haven, hvor vi hørte om deres 
omfattende arbejde med at få sat skik på den meget mis
ligholdte gård. Det blev kaffetid, og den nød vi i jagtstuen 
med kager bagt af kredsens formand og næstformand. Her 
fortalte godsejeren om deres gøren, væren og driftsform 
gennem de 22 år, de har været ejere. Så satte vi os på vog
nene og køre en meget interessant tur, der førte os under 
Storebæltsbroen og omkring det enestående naturområde 
- Lejsø, hvor mange sjældne fugle har deres reder.
Der blev en meget interessant dag, selvom kraftig blæst 
og nogen regn begrænsede den umiddelbare glæde over 
naturen.

Onsdag, den 6. september besøger vi Gyldenholm gods, 
Gyldenholmvej 6,4200 Slagelse. Kl. 14.00 samles vi foran 
hovedbygningen, hvor godsejer Jacob de Neergaard tager 
imod og fortæller om gården, viser rundt i den meget inte
ressante hovedbygningen og serverer eftermiddagskaffen. 
Derefter fortæller forvalter Herluf Pilegaard-Sørensen om 
landbruget. Besøget forventes at være afsluttet kl. 17.
Pris pr. person inkl. kaffe kr. 100,00.
Tilmelding til Ole G. Nielsen på mail: olegn@mail.tele.dk 
eller 24 93 34 12.

Karen Andersen

JENS OG ANNA JENSENS FOND

Dansk Slægtsgårdsforening administrerer Jens og Anna Jensens Fond, 
der uddeler rejselegatertil unge, der vil uddanne sig 

i teoretisk eller praktisk landbrug i udlandet.

Legatportioner på 5.000 og 10.000 kr. uddeles til ansøgere, 
der for at komme i betragtning, er i udlandet mindst 6 eller 8 måneder.

Ansøgning sendes til: 
Carl Martin Christensen, 

Rugvænget 5, 5400 Bogense.

mailto:olegn@mail.tele.dk
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B pp DANMARK

Kommende 
kredsaktiviteter

Her bringes oversigten over kredsenes aktiviteter for de næste par måneder.
Udførlig indbydelse ses i afsnittet ”Nyt fra Kredsene” og på foreningens hjemmeside.

Fynskredsen
27. juni. kl. 11,00 Strøjer Tegl, Assens og derefter Vingården, Hårby.

Himmerlandskredsen
12. juli: køretur med hestevogn til Aalborg

Midtjysk kreds
1. august kl. 18.30 indbydes til besøg på nogle gårde på sydspidsen af Mors.
4. oktober kl. 18.30 besøges virksomheden Vikan A/S i 7800 Skive.

Vendsysselkredsen
7. september, kl. 19.00. Vi skal se Biogas Vrå.

Vestsjællandskredsen
6. september efterårsudflugt til Gyldenholm gods.


